
گام های توسعه ای چابهار به روایت آمار

افتتاح بندر چابهار و توسعه این منطقه استراتژی عبدالرحیم کردی، مدیرعامل جدید سازمان منطقه آزاد چابهار چنین از هدف نهای

صحبت مکند. از ی طرف، شرکت پسوی کرهجنوب که ی از بزرگترین تولیدکنندههای فولاد دنیاست برای سرمایهگذاری و

فعالیت در این منطقه حاضر شده و از طرف دیر شرکتهای تعاون کوچ برای فروش صنای دست چابهار راهاندازی شدهاند.

عبدالرحیم کردی، پای گفتوگو با روزنامه ایران نشسته و از زیر و بم وضعیت این منطقه و برنامههای آن روایت کرده است.

در زمان افتتاح بندر چابهار، فعالان اقتصادی بخش خصوص انتقاد داشتد که تنها زیرساختهای بندری افتتاح شده و برنامههای برای

جذب سرمایهگذاری و رونق تولید وجود ندارد. پاس شما به این انتقاد چیست؟

بندر برای عملیات بندری افتتاح شده و کار بندری حملونقل مخواهد. اما مسأله تولید و سرمایهگذاری نیز در برنامه چابهار دیده شده

است. قرار شده بندر فعالیت بندری انجام دهد و بقیه کارها پسکرانه تولیدی داشته باشد.

قرار است فعالیتهای تولیدی و سرمایهگذاری در آنجا انجام شود. پسکرانه عملیات بندرشهید بهشت که افتتاح شد، همان منطقه آزاد

چابهار است. ممن است هنوز خیل از زیرساختها فراهم نباشد و نیاز به کار کردن داشته باشد. اما در اندازهای که صنای بیایند و

۸.۵ و فولاد با ظرفیت اولیه در فولاد ۱.۶ میلیون تن و پتروشیم بتوانند اینجا مستقر شوند، کار انجام شده است. الان پتروشیم

میلیون تن در حال ساخت است. پیوند این فعالیتها با بندر رونق بندر را به همراه دارد.

۸.۵ میلیون تن پتروشیم، از بندر باید صادر شود. فولاد ما مبتن بر مواد اولیه خارج و هم صادرات محصول است. ما هم باید مواد

اولیه کارخانه فولاد را از خارج بیاوریم و هم بعد از طریق بندر صادر کنیم. برای این ۱.۶ میلیون تن تولید، تقریباً ۳ تا ۴ میلیون تن

لبندر که نیازمند رونق و توسعه بندر است، پسکرانه مناطق آزاد را دارد. مش رفت و برگشت بار مواد اولیه داریم. آن بخش عملیات

اینجا وجود دارد که درباره آن زیاد صحبت شده و با سازمان بنادر هم بزودی تفاهمنامهای خواهیم داشت که مراحل اجرای آن را دنبال

خواهیم کرد؛ این تسری قانون مناطق آزاد به بندر شهید بهشت و شهید کلانتری است. مهمترین مفهوم تفاهمنامه این است که بنادر هم از

نظر ضوابط تولید و سرمایهگذاری مانند مناطق آزاد هستند و رویههای گمرک مناطق آزاد به این بندر هم تسری پیدا خواهد کرد.

به این ترتیب هم هزینههای عملیات بندری در اینجا پایینتر مآید و هم اینه دیر رویه گمرک برای کالای که به بندر مآید و

مخواهد به مناطق آزاد منتقل شود، حاکم نخواهد بود. با این اتفاق من فر مکنم بندر رونق بیشتری پیدا کند. بندر تازه دارد راه

مافتد و ما تازه ظرفیت پذیرش بار را پیدا کردهایم. اینه این روند معمول شود و خطوط منظم کشتیران امان رفتوآمد پیدا کنند،

زمان نیاز دارد. یارانه و حمایت و مشوقهای در اوایل نیاز دارد تا زمان که ترافی بار پیش آید. وقت ترافی بار پیش آید، بقیه

مسائل هم حل خواهد شد.

برای جذب خطوط کشتیران چه برنامههای وجود دارد و آیا تا به حال به طور عملیات موفق به جذب خطوط شدهاید؟

مسیر حرکت خطوط کشتیران مبتن بر بار است. ما باید بازاریاب بار انجام دهیم تا بتوانیم خطوط کشتیران و مسیر را به این قسمت

جذب کنیم. این مسأله هم داستان مرغ و تخممرغ است، بار و کشتیران باید با هم قدم به قدم اضافه شوند. با کشتیران جمهوری

اسلام توافقهای را انجام دادیم که الان به صورت مرتب آنجا حرکت مکند، ارتباطات را هم با بنادری که با آنها رابطه اقتصادی

داریم، برقرار کردهایم؛ مثلا کاندلای هند. ما از سال گذشته مذاکرات را شروع کردیم و از اردیبهشت امسال پیش از آنه بندر افتتاح

شود، موفق شدیم بارهای را از آنجا مستقیم به چابهار بیاوریم. در گذشته بار ما به بندرعباس مرفت و از بندرعباس به چابهار



برمگشت.

چه میزان سرمایهگذاری تا به حال در این منطقه انجام شدهاست؟

پتروشیم حدود ۹ تا ۱۰ میلیارد دلار سرمایهگذاری نیاز است که در حال انجام است. فاز نهای برای تولید ۸.۵ میلیون تن پتروشیم

هم حدود ۱۶ میلیارد دلار سرمایهگذاری نیاز خواهد داشت.

سرمایهگذارها داخل هستند یا خارج؟

فعلا عمدتاً داخل هستند و البته سرمایهگذارهای خارج هم ثبتنام کردهاند. در حال انجام تشریفات قانونشان هستند، فولاد پسو،

شرکت کرهای، ی از بزرگترین تولیدکنندههای فولاد دنیاست. مجوز سرمایهگذاری این شرکت انجام شده و در حال اخذ تأییدیههای

محیطزیست است، به محض اینه این مجوزها نیز صادر شود، عملیات اجرای خود را شروع خواهد کرد. پسو ۱.۲میلیون تن آهن

اسفنج مخواهد تولید کند، تخصیص زمین، مجوزهای سرمایهگذاری و مطالعات فن کاملا انجام شده است. در حوزه فولاد کل

پروژهها قریب به ۲ میلیارد دلار است. البته الان فاز نخستین پروژه در حال اجراست که ۱۳۵ میلیون یوروی آن فقط سرمایهگذاری

ارزی است. این پروژه را شرکت با مشارکت ایدرو و سازمان مناطق آزاد به پیش مبرد که پیشرفت فیزی ۲۰درصدی هم دارد.

در صنای کوچ و متوسط سرمایهگذارهای داخل و خارج دیری داشتیم، خصوصاً برای افغانها. قبلا کالاها به صورت آماده از

خارج به افغانستان مرفتند و الان ایستاه در چابهار پیدا کردهاند. ی مرحله پردازش کارشان را در چابهار انجام مدهند و بعد به

افغانستان صادر مکنند. عمده کار را هم خود افغانها انجام مدهند. ما چیزی حدود 340-330 شرکت خارج ثبت شده در منطقه

آزاد چابهار داریم که حدود ۱۳۰ شرکت آن افغان هستند. الان هم با همین استراتژی که نیازهای خودشان را به جای اینه مستقیماً

وارد کنند بیایند و در منطقه آزاد چابهار پردازش یا بخش از تولید را خودشان در چابهار انجام دهند؛ خصوصاً در مورد سنهای

معدن کار را شروع کردهاند. من معتقدم موتور توسعه چابهار روشن شده، مسیر خودش را پیش مرود و منتظر هی گروه خاص نیست.

مهمترین مسأله انیزش، استراتژی بودن موقعیت و دوم اینه بخش زیادی از کشورهای محصور در خش مهمترین پیوندشان به

آبهای آزاد، چابهار است. همهچیز این امان را فراهم مکند که چابهار به هاب توزی کالا تبدیل شود.

چابهار جزو مناطق محروم ایران به حساب مآید. درست است که موتور توسعه روشن شدهاست اما در این موتورِ روشن، چقدر نقش

جامعه محل مورد توجه قرار گرفته است؟ تا به حال توسعه صنعت در کشور چندان همسن با جامعه محل پیش نرفته است.

آمار رسم اشتغال منطقه آزاد چابهار حدود ۱۵ هزار نفر است. پیشبین ما این است که با فعالیتهای تولیدی حال حاضر منطقه آزاد،

اشتغال خوب شل مگیرد. مثلا در پتروشیم در فاز اول، برای دو تا سه هزار نفر شغل ایجاد خواهد شد. حدود ۵۰۰ تا ۷۰۰نفر هم

در فاز ی فولاد شغل ایجاد مشود. در صنای پاییندست و فازهای تمیل، پیشبین اشتغال ۲۷ هزار نفری داریم. اینها طرح ۱۰

ساله است و فاز ی حداقل تا سه سال دیر محقق مشود.

اما به کارگیری این میزان نیروی انسان نیازمند این است که مردم آنجا را با فرآیند توسعه درگیر کنیم. در مناطق آزاد برنامه مشخص به

نام جم مشارکت جوام محل داریم، در این برنامه روی بحث توانمندسازی و مهارت آموزی جوام محل متمرکز شدیم. امسال

طرح برای آموزش هزار نفر نیروی محل اجرا کردیم که ۷۶۰ نفر تا این ماه رایان آموزش دیدند. دو دانشاه هم در چابهار داریم؛

ی دانشاه بینالملل که رشتههای دانشاه در آن تدریس مشود و دیری هم دانشاه علم کاربردی. تفاهمنامههای را سازمان

دهند. ارتباط جواممورد نیاز را آموزش م اهها نیروی انسانرا انجام دادند و در قالب این تفاهم دانش اهها منعقد و نیازسنجدانش

محل و صنعت را از الان برقرار مکنیم.

خصوصاً در بحث جامعه زنان سع کردیم مشاغل را در صنای آنجا که خانمها بهتر متوانند انجام دهند، مثل واحدهای بستهبندی، به



آنها بسپریم. ما کارگاه در آنجا داریم که تقریباً ۱۶۰ خانم کیسه برن مدوزند. هر خانم بین ۸۰۰ هزار تا ی میلیون و ۲۰۰ هزار

تومان بر اساس کیسهای که ط روز مفروشد، در انتهای ماه درآمد دارد. روستای تیس تنها روستای ما در منطقه آزاد چابهار است.

هدفگذاری کرده بودیم که تا پایان سال نباید خانم در این روستا، بخواهد کار کند اما بیار باشد. ما الان به این هدف رسیدهایم. در

حال حاضر هدف ما فقط روستا نیست، از روستا شروع کردیم و لایه لایه روستاهای اطراف دیر شهر چابهار را هم پوشش مدهیم.

در حوزه صنای دست هم کارهای خوب صورت گرفته است، شرکتهای تعاون صنای دست شل گرفتهاند، محصولات آنها را

تضمین مخریم و در بازاریاب کمشان مکنیم. چابهار با حضور و اثر در تولید ناخالص داخل، نقش کل برای کشور دارد. اثری

هم باید روی رفاه نسب جامعه محل داشته باشد. برای مثال سوزندوزی، هنرش در خون و ذات زنان این استان است، فقط باید برای

بازاریاب کمشان کنیم.

ضعف مدلهای توسعه صنعت کشور، این است که محلها با صنعت حاضر در منطقهشان پیوند خوب ندارند. ما همه تلاشمان این

است که برای مردم پیوند خوب با صنعت برقرار کنیم.


